陳方正簡歷

目前職位 名譽高級研究員(中國文化研究所)

名譽教授 (物理系)

學歷 學士(哈佛大學, 1962);物理學博士(布蘭大 Brandeis 大學, 1967)

職位 物理系講師/高級講師(1966-80);

秘書長(1980-86);中國文化研究所所長(1986-2002)

榮譽與獎項 中國科學院自然科學史研究所竺可楨講席(2004)

香港中文大學榮譽院士(2006) 中國國家圖書館文津圖書獎(2009)

研究領域 科學史;近代化比較研究;中國近代思想史

部分著作

(主編、校訂) "現代化衝擊下的世界" 叢書六種(上海學林出版社 1996)

From Youthful Manuscripts to River Elegy: The Chinese Popular Cultural Movement and

Political Transformation 1979-1989 (The Chinese University Press 1997)

《繼承與叛逆:為何現代科學出現於西方》(北京三聯書店 2009)

(編輯、校訂)《陳克文日記 1937-1952》上下冊(中國社會科學文獻出版社 2014)

《用廬憶舊》(廣東人民出版社 2017)

《大逆轉與新思潮:五四、啟蒙與現代化探索》(香港中華書局 2018)

Brief Curricular Vitae of Chen, Fong-ching

Current Position Honorary Senior Research Fellow (Institute of Chinese Studies)

Honorary Professor (Physics Department)

Education B.A. (Harvard 1962); PhD in Physics (Brandeis 1967)

Positions Held Lecturer/Senior Lecturer (1967-80); University Secretary (1980-86);

Director, Institute of Chinese Studies (1986-2002)

Honors and Prize Zhu Kezheng Lectureship, The Institute of the History of Natural

Science, the Chinese Academy of Science (2004)

Honorary Fellow, The Chinese University of Hong Kong (2006) Wenjin Book Prize, the National Library of China (2009)

Areas of Research History of science; comparative modernization; Modern Chinese Intellectual History

Selected Bibliography

- (as chief editor) "The World Under the Impact of Modernization" Series of 6 translated titles (Shanghai: Xuelin Publishing House 1996) (in Chinese).
- From Youthful Manuscripts to River Elegy: The Chinese Popular Cultural Movement and Political Transformation 1979-1989 (The Chinese University Press 1997).
- Heritage and Betrayal: A Treatise on the Emergence of Modern Science in Western Civilization (Beijing: Linking Publishing Company 2009) (in Chinese).
- (edited) *The Diaries of Chen Kai-wen 1937-1952*, 2 vols (Beijing: The Social Science Source Materials Publication House of China 2014) (in Chinese).
- Not Just Water Under the Bridge (Guangzhou: Guangdong People's Publishing Company 2017) (in Chinese).
- Essays on the May Fourth, the Enlightenment and Comparative Modernization (Hong Kong: Chung Hwa Book Company 2018) (in Chinese).